

Q&A with Regroupement Québécois en soins de plaies

Wound Care Canada spoke recently with Chantal Labrecque, president of the newly formed Regroupement Québécois en soins de plaies (RQSP). Labrecque is a wound care consultant in both the public and private sectors.

What is the RQSP?

The RQSP is a non-profit volunteer association for wound care health professionals in the province of Quebec. The idea to form such an association was begun a few years ago by a small group of wound care clinicians who wanted to provide education and advocacy for French-speaking people in the province. However, in the last year or so, a committee was formed to activate the process, and complete the administrative tasks required to officially form a non-profit organization in the province.

Why did you form the RQSP?

Our main rationale for creating the organization was to address the needs of French-speaking people in Quebec. We work well with the Canadian Association of Wound Care (CAWC) and the Canadian Association for Enterostomal Therapy (CAET); however, we wanted to form an organization that would also address the unique local needs of Quebec healthcare practitioners. Educational needs were at the forefront of this rationale – for example, in our province, we do not have the International Interdisciplinary Wound Care Course, so we want to collaborate with Quebec universities and hopefully collaborate on accredited educational programs. We also hope to work with the Quebec government, and help to educate them about wound care needs.

What are the mission and vision of the RQSP?

The principal mission and vision of the association are to provide quality care to people with wounds. We also want to bring best practice to the bedside; for example, the CAWC has a number of excellent best practice recommendations, and we want to ensure that clinicians are aware of them and are using them in practice, to ensure quality of care.

Research is also a key mission; we hope to help clinicians with research projects wherever and whenever we can. We also hope to offer education to all wound care professionals, and network and exchange infor-

mation at events and activities as often as possible. We held our first educational event this past March in Quebec City, which was attended by about 250 wound care health professionals.

Working in partnership with industry will also be a priority, as their input is invaluable to clinicians regarding new products and therapies.

Who are the members of the RQSP?

Currently, the RQSP has approximately 80 members; members include primary care physicians, specialists, nurses, dietitians, physiotherapists, social workers, nursing assistants and other healthcare professionals involved in wound care. The RQSP also has a board of directors, which is composed of 10 members (see box).

What are your goals for the RQSP?

In the short term, we will be launching a website during the summer – this will prove very helpful with regard to spreading our message to interested parties. With respect to knowledge translation, we are hoping to disseminate the CAWC best practice recommendations to all nurses in Quebec.

We also intend to write some articles regarding clinical care that we will post at the website; these articles will provide basic clinical information regarding wound care that would be easy to access for healthcare professionals requiring such information.

We are also hoping to meet with the Quebec health minister in Autumn 2012 to discuss with him the important issues in wound care in Quebec. Wound care is very costly in the province of Quebec – as it is in other provinces – and we want to form a working committee in concert with the Ministry of Health to tackle financial and other issues related to wound care.

In the long term, we aim to continue to hold an annual provincial conference as well as smaller local meetings throughout the year, depending on interest and availability. We also hope to offer a program in partnership



The board of directors of the newly formed Regroupement Québécois en soins de plaies.

with a university – similar to the International Interdisciplinary Wound Care Course. Although seven of the eight universities in Quebec offer courses in wound healing and wound care, we hope to develop a common program for all universities.

How will you collaborate with affiliated organizations, such as the CAWC and CAET?

The RQSP recognizes that we are not alone in the province of Quebec. We wish to collaborate with both the CAWC and the CAET on educational activities. We want to be sure that every activity that we undertake will be aligned – as necessary – with the CAWC’s and CAET’s mission, vision and values. ☺

RQSP Board of Directors

- Chantal Labrecque RN BSN MSN (President)
- Maryse Beaumier RN BSN MSN (Director)
- Hélène Bouchard RN BSN ET (Secretary)
- Marie-Josée Demers (Director)
- Danielle Gilbert RN BSN ET (Vice President)
- Gino Henry (ConvaTec) (Ex-officio observer)
- Dominique Lord RN BSN ET (Director)
- Manon Paquin RN BSN ET (Director)
- Pauline Rodrigue (Treasurer)
- Hélène Ste-Marie RN (Director)

PLEINS FEUX SUR LES ASSOCIATIONS AFFILIÉES

Le Regroupement québécois en soins de plaies répond à nos questions

Soins des plaies Canada a récemment rencontré madame Chantal Labrecque, présidente du nouveau Regroupement québécois en soins de plaies (RQSP). Madame Labrecque est consultante en soins de plaies dans les secteurs public et privé.

Qu’est-ce que le RQSP?

Le RQSP est une association bénévole sans but lucratif qui s’adresse aux professionnels de la santé québécois du domaine du soin des plaies. Il y a quelques années, un petit groupe de cliniciens spécialistes du soin des plaies a eu l’idée de former une telle association pour

éduquer et défendre les intérêts des francophones de la province. Au cours des deux dernières années, un comité a été mis sur pied pour accélérer le processus et voir aux tâches administratives nécessaires à la formation officielle d’un organisme sans but lucratif dans la province.

Pourquoi le RQSP a-t-il été formé?

L'organisme a été mis sur pied surtout pour répondre aux besoins des francophones du Québec. Nous avons de bons rapports avec l'Association canadienne du soin des plaies (ACSP) et avec l'Association canadienne des stomothérapeutes (CAET), mais nous voulions former un organisme qui répond aux besoins particuliers des professionnels de la santé du Québec. Nous avons surtout en tête les besoins de formation – par exemple, au Québec, comme le Cours pluridisciplinaire international sur le soin des plaies n'est pas offert, nous voulons nous associer aux universités québécoises pour créer des programmes d'éducation accrédités. Nous espérons aussi travailler avec le gouvernement du Québec et le sensibiliser aux besoins en matière de soin des plaies.

Quelle est la mission du RQSP?

La principale mission de l'association est de faire en sorte que les personnes qui présentent une plaie reçoivent des soins de qualité. Nous voulons aussi promouvoir la pratique exemplaire : par exemple, l'ACSP a énoncé d'excellentes recommandations en matière de pratique exemplaire et nous voulons nous assurer que les cliniciens les connaissent et les mettent en œuvre afin d'offrir des soins de qualité.

La recherche est aussi une importante mission pour le RQSP; nous espérons aider les cliniciens qui mènent des projets de recherche chaque fois que nous le pourrons. Nous entendons aussi éduquer tous les professionnels du soin des plaies, réseauter et échanger des renseignements le plus souvent possible au cours d'activités. Nous avons tenu notre première activité éducative à Québec en mars et environ 250 professionnels du soin des plaies y ont assisté.

Travailler en partenariat avec l'industrie sera aussi une de nos priorités, car en matière de nouveaux produits et de traitements, l'apport de l'industrie est inestimable pour les cliniciens.

Qui sont les membres du RQSP?

Le RQSP compte actuellement environ 80 membres, dont des médecins de premier recours, des spécialistes, des infirmières, des diététistes, des physiothérapeutes, des travailleurs sociaux, des infirmières auxiliaires et d'autres professionnels de la santé qui offrent des soins des plaies. Le RQSP a un conseil d'administration de dix membres (voir l'encadré).

Quels sont les objectifs du RQSP?

Cet été, nous allons lancer un site Web qui nous aidera beaucoup à diffuser notre message aux intéressés. Au chapitre du transfert des connaissances, nous espérons

communiquer les recommandations de l'ACSP en matière de pratique exemplaire à toutes les infirmières du Québec.

Nous prévoyons rédiger quelques articles donnant des renseignements de base sur les soins cliniques des plaies et afficher ces articles sur notre site Web pour que les professionnels de la santé puissent les consulter facilement.

Nous espérons en outre rencontrer le ministre de la Santé du Québec à l'automne 2012 pour lui parler des importantes questions liées au soin des plaies au Québec. Le soin des plaies est très coûteux au Québec, comme dans les autres provinces, et nous désirons former, de concert avec le ministère de la Santé, un comité de travail pour s'attaquer aux problèmes financiers et autres ayant trait au soin des plaies.

À long terme, nous espérons continuer de tenir une conférence provinciale chaque année, ainsi que de petites réunions régionales à divers moments de l'année, selon l'intérêt et la disponibilité des professionnels. Nous voulons aussi offrir, en partenariat avec une université, un programme semblable au Cours pluridisciplinaire international sur le soin des plaies. Sept des huit universités québécoises offrent des cours sur la cicatrisation et le soin des plaies, mais nous espérons développer un programme commun pour toutes les universités.

Comment allez-vous collaborer avec les organismes affiliés, comme l'ACSP et la CAET?

Le RQSP reconnaît qu'il n'est pas le seul organisme du domaine du soin des plaies au Québec. Nous entendons collaborer tant avec l'ACSP qu'avec la CAET pour offrir des activités éducatives. Nous voulons nous assurer que toutes nos activités s'harmonisent, au besoin, avec la mission, la vision et les valeurs de l'ACSP et de la CAET. ☺

Conseil d'administration du RQSP

- Chantal Labrecque, inf., B.Sc.Inf., M.Sc.Inf. (présidente)
- Maryse Beaumier, inf., B.Sc.Inf., M.Sc.Inf. (administratrice)
- Hélène Bouchard, inf., B.Sc.Inf., stomothérapeute (secrétaire)
- Marie-Josée Demers (administratrice)
- Danielle Gilbert, inf., B.Sc.Inf., stomothérapeute (vice-présidente)
- Gino Henry (ConvaTec) (observateur d'office)
- Dominique Lord, inf., B.Sc.Inf., stomothérapeute (administratrice)
- Manon Paquin, inf., B.Sc.Inf., stomothérapeute (administratrice)
- Pauline Rodrigue (trésorière)
- Hélène Ste-Marie, inf. (administratrice)

Cutimed® Sorbact®

Antimicrobial Dressing with Bacteria-Binding Action



Why kill when you can **simply remove?**

Cutimed® Sorbact® has been proved successful as a unique non-medicated antimicrobial dressing that rapidly and effectively binds and inactivates pathogenic bacteria and fungi from colonised and infected wounds, without any chemically active agent.

Contact us for a free trial of the product!



BSN medical

Customer Service 1-877-978-5526
www.cutimed-sorbact.com